
Skip kaii kutte 95
prosent av utslipp
Utslipp av nitrogenoksider

(NOx) fra skip kan reduseres

med 95 prosent. Teknologien

finnes, men er lite brukt fordi

ingen avtaler regulerer

forurensning fra internasjonal

skipsfart. -

Skipsfart står for en stor del av de
utslippene som blant annet fører til sur
nedbør. I en rapport som foreløpig ikke
er lansert, men som N&M Bulletin har
fått se innholdet i, vises det at
utslippene kan reduseres betraktelig.

Side 3

landbrüksadministrasjonen i
kommunen. Søknaden om å få
lage tursti derimot, må gjen
noin en omfattende prosess
etter plan- og bygningsloven,
med politisk behandling og
offentlige høringer. Direk
toratet for naturforvaltning
protesterer mot ordningen.

Side 11

Bil er ikke
status
Bilen er ikke lenger sta
tussymbol for svenske ung
dommer. De er positive til
kollektivtrafikk, og tar av
stand fra foreldrenes vane
bilisme, viser en svensk
undersøkelse.
Også norske ungdommer er
mer fleksible erm andre grup
per i valget mellom privatbil
og kollektivtransport, viser
tall fra Feedback Research.

Side 8

utgitt av Norges Naturvernforbund
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Skipsfarten står for en stor del av den sure nedboren, men utslppene kan
reduseres kraftig. (Foto: lammi’ Olofson, Mira/SanJö1o.)

Slapp behandlïng
av landbruksveier

4 Miljøpris til UNI
direktør

5 Fabrikk avfuru
5 Kan fjerne kull- og

atomkraft
6 Skepsis til genmat
7 Suksess for miljø-

merket strøm
9 Flere ulver i

Skandinavia?
12 Påvirker ikke EUs

m iljøpo I iti kk
13 Bremser EUs

m iljøpol iti kk

En beskjeden tursti
krever mer omfatt
ende saksbehandling
enn en vei for tøm
merbiler. Land
bruksveiene betyr
som regel langt større
naturinngrep.
Om bonden får anlegge skogs
bilvei eller ikke, bestemmer
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Matsminke
sunn mat?
Eva R. Finstad
Stortingsrepresentant for Høyre

I-lar vi tilstrekkelig oversikt over
den maten som ligger i butikk—
hyllene? I lar vi god nok infor
masjon til å kunne velge bort
dårlig eller helseskadelig mat
og velge sunn mat? I lar vi god
nok informasjon til å velge det
hver enkelt mener er god og
sunn mat? Har vi mulighet til å
unngå matsminke?

Den maten som vi som for
brukere finner i butikkhyllene er
oftere enn tidligere produsert på
forskjellige måter og har for
skjellig opprinnelse. Dette til
sammen stiller større krav til for
brukerinformasjon. Derfor ma
målsettingen være å sikre best
mulig informasjon og valgfrihet
i markedet. Et fungerende
marked avhenger av tilstrekkelig
informasjon. Et virkemiddel for
a øke infotmasjonen er å merke
matvarer.

I )et er tiere mater å merke
mat varer på, blant annet mcd
opprinnelsesland. dyrkingsnvite,
produksjonsprosesser, tilsetning
av ulike stoffer, pakkedato og
allergimerking. Det er svært
forskjellig praksis i de forskjel
lige land. Det er viktig å ha et
internasjonalt perspektiv på for
brukerpolitikken; for eksempel å
samarbeide om forskning og å
harmonisere næringsmiddellov
givningen i de forskjellige land,
som det har vært gjort i regi av
Wl-lO og FAO. I kU er det
etablert en egen forbruker
organisasjon, som arbeider for å
iareta forbrukernes interesser i
det daglige arbeidet i EU.

Norge har en streng reguler
ing av tilsetningsstoffer og pro
dusentene ma søke myndighet
ene om titlatelse til å bruke de
forskjellige tilsetningsstoffer
som påvirker blant annet hold
barhet og utseende. En spørre-
undersøkelse i regi av Statens
Institutt fbr Forbrukerforskning
viser at forbrukerne er opptatt av
kontroll og merking av matvarer

ikke av importbegrensninger.
Forbud mot import er ikke

lenger løsningen på forbruk-

ernes utrygghet når det gjelder
kjøtt — derimot ønsker forbruk
erne skjerping av kontroll og
merking av opprinnelsesland.
De vil også vite hvordan kjøttet
er produsert. Hele 68 prosent la
stor vekt på å få vite hvilke land
kjøttet de kjøper kommer fra.
Det vil si opprinnelsesmerking.
Omtrent en tredjedel av forbruk
erne i undersøkelsen mente at å
skjerpe kontrollen fra myndig
hetenes side kan øke forbruk
ernes trygghet ved kjøp av kjøtt
Undersøkelsen bekrefter ved tid
ligere funn at svært mange for
brukere ønsker norske matvarer.

Det er forbrukernes ønsker
som bør pavirke markedet slik at
forbrukerne selv kan velge bort
matvarer som ikke synes
tillitvekkende, (lei gjelder særlig
ti lseiningssto ffer og opprin—
nelsesland. Ønsker forbrukerne
a velge norsk mai ma merking
gjøre det mulig kr dem å freta
et slikt valg. Til syvende og sist
er det forbrukernes valg som vil
styre utviklingen i matvare
produksjonen fremover.

«Det er kunden som har rett»,
heter det. Det er forbrukerne
som har rett. Det betyr imidlertid
ikke at forbrukerne alltid er
enige om hva som er godt og hva
som er sunt. Oppfatningen or
hva som er akseptabelt av til
setningsstofiir og hva som ikke
er det varierer sterkt fra land til
land. Danskene sier nei til
sulfitter, nitritt, nitrat og
natamycin. Natamycin er for
øvrig t tilsetningsstoff som
Norge tilsetter i sin produksjon
av Jarlsbergost, som vi ekspor
terer i store mengder. Svenskene
vil pa sin side heller ha lbrhud
mot de sakalte azo-fargestoffene— tjæreftirgestoffer og søtnings
middelet cyklamat. Slik varierer
oppfiitningene fra land til land.

Det eneste forbrukerne egent
lig har til felles er ønsket om å få
full informasjon og å kunne
velge fritt ut fra denne. I)et er
derfor dette som er hovedut for
dringen i forbrukerpolitikken:
Inlbrmasjon og valgfrihet!

N&M Bulletin

Audun Garberg

Ved å endre temperatur og
trykk i motoren samt installere
katalysator kan man fjerne 95
prosent av nitrogenoksid
(NOx)-utslippene fra skips
motor drevet med diesel.
Teknologien finnes, men er
lite brukt fordi ingen avtaler
regulerer forurensningen fra
internasjonal skipsfart.

Dette kommer fram i en
foreløpig upublisert rapport
laget lbr Transport and Envir
onment, en sammenslutning
av europeiske organisasjoner
som jobber med transport og
miljø. De håper rapporten
bidrar til at den internasjonale
iaritime organisasjonen

(IMO) vedtar strengere krav
om utslippsreduksjoner enn

Slapp kontroll med foru
rensningen koster britisk
miljøteknologi-industri
mer enn 20 milliarder
kroner årlig, ifølge bran
sjeorganisasjonen EIC (the
Environmental Industries
Commission).

EIC har kartlagt 70 bedrifter
innen avfallshåndtering, ener
gisparing, forurensningskon
troll og - overvåking, støy
demping og andre miljøvirk
somheter. ifølge rapporten er

det ligger an til i dag.

Stor del av forsuringen
Utslipp fra skipsfart står for
en betydelig del av den sure
ncdbøren. Og skipsfartens
andel av forurensningen vil gå
opp fordi trafikken øker, uten
at det blir innført tiltak for å
begrense utslippene. Samtidig
går utslippene på land ned.

Utslippene svoveldioksid
(S02) og flyktige organiske
forbindelser (VOC) kan også
reduseres kraftig. For S02 er
det enkleste å redusere svo
velinnholdet i bunkersoljen,
noe som kan gjøres på raffi
neriene. En annen mulighet er
å bruke sjøvann til å «vaske»
S02 ut av eksosen.

I følge rapporten fordamper
en promille av alle oljeholdige
laster og skaper VOC. Totalt
skaper dette hvert år utslipp av
1,5 millioner tonn VOC.
Utslippet blir nesten eliminert
ved installasjon av anlegg som
fanger opp og resirkulerer
dampen.

Avtale i 1997
Helt siden 1990 har landene i
IMO forhandlet om en avtale
som begrenser luftforurens
ning fra skip. Da forhand
lingene begynte var målet å få

verdensmarkedet for miljø-
teknologi verd 1300 milliarder
kroner, og vil nå 2000 milli
arder innen århundreskiftet.
Men britiske bedrifter står i
fare for å tape til utenlandske
konkurrenter på grunn av svak
håndheving av miljølovverket,
skriver New Scientist.

Mister markedet
Bedriftene som er undersøkt
av EIC klaget over at mange
fabrikker som bryter miljø-
reglene ikke blir straffet. Men

til 30 prosent reduksjon av
NOx-utslippene innen år
2000. Utslippene av VOC og
S02 skulle reduseres med
henholdsvis 30 og 50 prosent
innen århundreskiftet. I mars
neste år skal miljoavtalen ved-
tas på IMOs møte i London,
men avtalen ser ut til å bli
langt svakere enn de opprin
nelige målene. Det er stor
sannsynlighet for at østersjø
en skal få status som spesial
sone, med strengere krav enn
andre steder. Norge jobber for
at også Nordsjøen skal bli
erklært som spesialsone.— Nordsjøen vil ikke bli
vedtatt som spesielt område på
mange år uten at Norge jobber
svært hardt for dette. I tillegg
kan vi alt n iverksette flere
nasjonale tiltak, sier Anne
Johannc Enger, seksjonsleder i
Naturvernforbundet.

Dyrt å forurense i Sverige
i rapporten trekkes Sverige
fram som et eksempel på
hvordan skipsforurensningen
kan reduseres: I Sverige har
havnesjefene, Redarefören
ingen og Sjöfartsverket gått
sammen og foreslått «miljø
indeksering» av skip. I praksis
betyr det at havneavgiftene
blir dyrere for dem med store

deres viktigste bekymring er
at fristene for å oppfylle nye
krav stadig blir utsatt. For
eksempel skulle nye beg
rensninger på utslippet av
flyktige organiske forbind
elser (VOC) kommet i løpet av
1996. Men i fjor valgte regjer
ingen å gi industrien opptil 27
måneder ekstra før de må
oppfylle de nye kravene. Res
ultatet er at bedrifter som har
spesialisert seg på teknologi
for å redusere VOC-utslipp
mister et lukrativt marked.

utslipp, og billigere for de mer
miljøvennlige skipene.

Teknologifond med støtte
til ombygging av skipsmot
ører, samt skattefradrag for
miljøinvesteringer og forsk
ning, er blant de andre mulig
hetene som nevnes i rap
porten.

Arbeidet med rapporten har
vært ledet av Sveinung
Oftedal fra Norges Naturvern
forbund, med bidrag fra
Marintek i Trondheim og
Forsurningssekretariatet i
Gøteborg. Rapporten er
finansiert av Naturvårds
verket — det svenske
milj øvemdepartementet.

700 000 arbeidsplasser
Nick Harvey, industripolitisk
talsmann i det Liberaldemo
kratiske partiet, sier at et av de
viktigste problemene er at
industriforetak tror miljøtiltak
alltid øker utgiftene.— Alt for ofte har vi hørt at
vi ikke kan få økonomisk
framgang og miljøvern sam
tidig. Men i Tyskland, som er
ledende innen miljøteknologi,
er det skapt 700 000 arbeids
plasser ved en streng gjen
nomføring av miljølover.

Natur& miljø
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Kamp mot miljø-
organ i sa si onene
«Vi ønsker å kjempe mot
ni løvernorganisasjoner og

andre som Fører en politikk
som både er distrikis
l’iendtlig. bryter ned kul
turer og i siste instans truer
bilde menneske og miljø.»
Bjørn økern i den nye
«Norgesalliansen» til
Nordlys.

Se nærmere på...

«Det er blank annet aktuelt
å se nærmere på bruk av
veiprising, ulike restrik
sjoner på bruk av piggdekk,
parkeringsregulering og
opprettelse av egne veinett
for transport med tyngre
kjøretøyer.»
Samferdselsminister Kjell
Opseth da han fikk over
levert «Miljøhåndboken»
fra Transportøkonomisk
institutt. Aftenposten.

— Ikke noe
problem
«For oss har det ikke vært
noe problem at Sydkrafl
har atomkraftverk. »
Tony Ellis, sjef for forret
ningsutvikling og strategi i
Sia!k,v/t, om selskapets
iiii/liaiv/oppkiop av aksjer i
svenske .Seclknifi. Dagens
Næringsliv.

<(Solid falihøyde»

«Selv om Gros interna
sjonale engasjement for en
bærekraftig utvikling kan
gjenfinnes i alle seriøse
partiprogrammer i Norge,
har hun aldri forpliktet seg i
den grad som hennes
etterfølger Thorbjørn Jag-
land gjør. At SV og
Senterpartiet .. stempler
miljøformuleririgene som
skuffende og gammel
modige, forhindrer ikke at
Jagland har skaffet seg
solid fallhøyde i miljø-
politikken. »
Konnentar i Arbeider
bla/et.

— Carlos Joly er profesjonell
og overbevisende. Selv nar
han snakker ørn miljø er det
pa et sprak som investorer kan
forsta. Slik karakteriseres
rniljøsjefn i UN I Storebrand,
Carlos Joly, i neste nummer av
det internasjonale tidskriftet
TOMORROW. Magasinet del
er hvert år ut en pris for
miljoledelse i næringslivet.

Redaksjonen i TOMOR
ROW bruker en internasjonal
jury bestående av
mi ljoorganisasjoner. institut—
ter. forskere og miljøkonsul

Byggebransjen i Sverige
kutter ut bruk av PVC i
byggematerialer for å
unngå et sannsynlig
lovforbud. Tregulv er på
full fart inn igjen, skriver
bladet Byggmesteren.

Byggefirmaet JM og det
kommunale Svenska Boståder
i Stockholm var først ute med
å si nei til PVC. Motstanden
hos kundene, det vil si
kjøperne av eneboliger og
leiligheter, var utslagsgivende.
Kundene ville rett og slett ikke
ha PVC lenger, i frykt for
helsemessige konsekvenser.

Motstanden mot den
klorholdige PVC-plasten har
okt kraftig de siste årene.

enter til å nominere personer
som har gjort en pionerinnsats
innenfor miljø i næringslivet.

Tidligere har prisen vært
gitt til det multinasjonale sel
skapet Dove og til B&Q, Eng-
lands største byggevarekjede.

Omstridt Joly
Carlos Joly får prisen for sin
innsats i arbeidet med å drive
fram forsi kringsbransj ens
miljodokument. Arbeidet har
vært gjort i nært samarbeid
med INs miljøprogram,
UNEP. og k)relopig har seksti
(orsikringsselskap verden
over skrevet under på miljø
deklarasjonen.

Likevel er Joly en omstridt
person. Kritikere vil ha det til
at han har utnyttet sitt nære
samarbeid med FN til å
fremme UNI Storebrands
kommersielle interesser. Det
dreier seg om selskapets
nystiftede miljøfond, Scudder
Environmental Value Fond.

Regjeringens kretsiøpsutvalg
arbeider lbr å fjerne PVC, og
er her på linje med
miljøorganisasjonene. Sam
men med signaler fra Miljø
verndepartementet har dette
fått byggebransjen til å rea
gere, av frykt for å bli holdt
utenfor når miljøhensyn skal
sterkere fram i anbudsvurder
ingene.’

Flere alternativer
Store byggevareprodusenter
som Tarkett og Kåhrs er pa
leting etter materialer som kan
erstatte PVC. På sikt er målet
helt å kutte ut plasten.

Gulvbelegg og rør er de
største anvendelsesområdene
for PVC i dag, men stoffet

Stor innsats

I ftlge det svenske bladet
MiljöRapporten kritiseres
Joly for a ha utnyttet FNs
renome til det mange trodde
var et ideelt initiativ. I stedet
gagner det et fond som i
motsetning til endel andre
miljøfond, ikke velger bort
investeringer i for eksempel
bilindustri og andre mindre
miljopolitisk korrekte selskap.

Joly ønsker ikke velge
bort sektorer. Er et selskat.
bedre enn konkurrenten er det
grunnlag godt nok for en
beslutning om a innvestere.— Vi vet at Joly er en
omstridt person. Det oversky
gger likevel ikke hans miljø
lederskap. Han har gjort en
stor innsats både når det gjel
der miljødokumentet og når
det gjelder å få aktorer innen
finansverden til å verdsette
miljøinnsats, sier sjefsredak
tør i TOMORROW, Claes
Sjöberg, til N&M l3ulletin.

finnes også blant annet i
tapeter og elektrisk materiell.

Aktuelle erstatningsmater
ialer er plast som ikke
inneholder klor. Men PVC
kan også byttes ut med helt
andre materialer. I stedet for
PVC-gulv bruker byggefir
maet JM nå tregulv, klinker og
linoleum. Det viser seg van
skelig å finne gode og lønns
omme plaststoflèr i stedet for
PVC, og velger derfor helt
andre materialer.

— Ingen i svensk
byggebransje tror lenger pa
noen fremtid for PVC, sier
miljøavdelingen hos stor
entrepenøren Siab til
Byggmesteren.

Firmaets biler går på
gass. De ansatte får
okologisk mat og en
krone per kilometer
for å sykle til jobben.
Nå skal Nordens beste
miljøbedrift og
Norges største pro
dusent av varmt
vannsberedere, OSO,
starte fabrikk i
Canada - når den er
laftet ferdig.
N&M Bulletin
ens P Toldnæs

Canadiske varmtvannsbered
ere ruster istykker etter få år.
Norske beredere varer lenger
og har imponert canadierne.
Dette er bakgrunnen for at

Landene rundt østersjøen er
fyrer for kråka. Konklusjonen
kommer i en hovedfagsopp
gave i ressursgeografi ved
Universitet i Oslo. laget av
Dag Arne Høystad. Flan har
vurdert mulighetene lbr å
bruke energien mer effektivt i
området. Utgangspunktet har
vært at vi i framtiden skal ha
samme niva av tjenester
produsert ved hjelp av energi,
som vi har i dag. Men
utviklingen av teknologi gjør
det mulig å produsere disse
tjenestene med langt mindre

OSO skal bygge fabrikk i
Samt John på den canadiske
østkysten.

Natur og miljovern skal
forenes med industri i et unikt
prosjekt. På et platå med ut
sikt over Atlanterhavet skal
OSO bygge opp et norsk
«tun» med laftede tømmer-
bygninger.

Vi har møtt stor velvilje
fra canadiernes side. Samt
John har gitt oss en nydelig
tomt på 200 dekar. Det er skog
på tomta i dag og vi ønsker å
bruke tømmeret til å bygge
fabrikken, sier
administrerende direktør
Arnvid florgersen i OSO til
N&M Bulletin.

— Klarer ikke Canada ä
lage varm tvan nsberedere
sCiv?

energi. Da kan landene klare
seg med dagens forbruk av
gass og fornybare energikilder
som vann og bioenergi.

I tillegg til å fjerne kull- og
atomkraft, kan landene også
kutte litt av oljeforbruket.
Fyring med oljeskifer, som
står for en stor del av
energiproduksjonen i Estland,
kan stanses helt.

Gratis miljømål
For å nå miljømålene er det

avgjørende at landene klarer å
stabilisere uttaket av varer og
tjenester produsert med
energi. I [vis de klarer det gjør
teknologien resten, sier Dag
Arne Høystad.

Han har studert energi-
forbruket i de nordiske og de
baltiske landene, samt
Russland. Med i regnestykket
er også en velstandsøkning i
de øst-europeiske landene slik
at de kommer opp på omtrent
samme nivå som Norden. For
eksempel har Russland nesten

— Jo forsåvidt, men våre
beredere varer i 26 år, mens de
canadiske gar i stykker etter
seks til åtte år. På bakgrunn av
dette var det de som fint oss.

I Canada er det energi
verkene som eier varrntvanns
berederne. En gruppe energi-
verk var på utkikk etter en
europeisk produsent som laget
miljøvennlige beredere og
valget falt på OSO.

Tre trinn
Den nye miljøbedriften skal
bygges i tre trinn. Først skal
det bygges kontor og lager-
bygninger for distribusjon av
beredere produsert i Norge.
Deretter vil OSO bygge opp
en liten produksjonshall for
montering av halvfabrikata, I
trinn tre inngår en fhll

like stort energilhrhruk per
innbygger som Norge, men
fyrer mer for kråka. Derlbr er
også mulighetene for
effektivisering er langt større.

Dersom landene stabili
serer uttaket av varer og
tjenester produsert med energi
vil naturlig utskifting av
teknologi gi 40 prosent
reduksjon i energiforbruket
innen ar 2025. Disse
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Matprodusenter
næringsmiddel -

industri og
dagligvarebransjen er
skeptiske til
genmodifisert mat,
men sier ikke blankt
nei.
N&M Bulletin
Sir! Lehne Nilsen

Det kom fram da Bioteknolo
ginemda arrangerte debatt-
møte om temaet.

— Forskermiljøene er
uenige om effekten av gen
modifisert mat, og det er van
skelig for ikke-eksperter å
holde seg orientert. Det er
derbr få industriaktører som i
dag kan si et uforbeholdent og
langsiktig ja eller nei til
genmodifisert mat, sa Jan Ove
Rivenes fra Orkla Foods/
Stabburet. Samtidig presiserte
han at forbrukernes holdnin
ger er sentrale for om bedrif

— Genmodifisert mat må
merkes! lød det bortimot
samstemt fra debatt
antene på genmat-møtet.
Men merkingen kan være
vanskelig i praksis.

-— Forbrukerne har rett til å
velge og rett til å bli informert.
Derfor må genmodifisert mat
merkes, sa Stine Semb fra
Forbrukerrådet. En rekke
møtedeltakere og debattanter
delte hennes syn, men mange
pekte også på problemene
med merking:- En ting er a merke den
genmodifiserte tomaten. Men
hva med tomatketchupen
eLler tomatsausen på
frossenpizzaen? Det kan vise
seg vanskelig i praksis å
merke såpass mange ledd
nedover, og vanskelig å
kontrollere at de eventuelle
reglene etterleves, påpekte
Berit Wilsher fra EFTAs
sekretariat i Brussel.

ten skal satse på genmodifi
sert mat i framtiden.

Marit Bjerkis fra Norges
Kooperative Landsforening
(NKL) var opptatt av at
genmodifisert mat skal ha en
hensikt.

— Dersom vi skal selge
genmodifisert mat, skal den
selvfølgelig ikke ha negativ
effekt. Men samtidig vil vi
kreve at det skal være en klar
fordel ved slike varer. Enten
for forbrukerne eller for
miljøet. Det er ikke tilstrek
kelig å argumentere med at en
eller annen selger får profitt,
sa hun.

Viktig i fremtiden
Magne Gullord fra Norsk
kornforedling, slo f.ist at gen
teknologien er kommet for å
bli, og at den vil tas i bruk
også i norske åkre.

— Foreldling av planter er
dyrt. og Norge er avhengig av
i importere Ibredlede planter

Der er vi avhengig av
tillitsforhold til leverandør
ene, for det kan være veldig
vanskelig å spore opprin
nelsen til tomatsausen i
pizzaen, innrømmet Marit
Bjerkås i Norges Kooperative
Landsforening. Hun mener at
alle genmodifiserte produkter
skal være tydelig merket.

Uenighet om EU-merking
Stine Sernh sa at hun er

usikker pa Stortingets politikk
når det gjelder merking.

Stortinget har gått inn
for merking så sant det ikke
strider mot internasjonale
avtaler. Hva innebærer det
konkret? spurte hun, men
ingen følte seg kallet til å
svare.

Berit Wilsher kunne for
telle at EU i dag jobber med
regelverk for merking av blant
annet genmodifisert mat.
Debatten om «ny matfor
ordningen» har pågått i noen
år, uten at man har greid å

fra utlandet. Etter hvert vil
genmodifiserte sorter komme
på markedet, og vi må da
bestemme oss lbr om vi skal
ta i bruk disse eller foredle
sel.

Ikke genmodifisert
Dag ros
Jon Rasmus Lang-Ree i Norsk
Rødt Fe var den av innlederne
som tok sterkest avstand fra
genmodifisering:

Vi sier klart nei til
genmodifisert Dagros på
båsen, sa Lang-Ree. Han ville
allikevel ikke utelukke all
bruk av genmodifisering, men
presiserte at det bare må være
et supplement til tradisjonell
avl. Lang-Ree frykter imid
lertid at økt konkurranse og
reduserte overføringer til
landbruket kan stimulere til
bruk av genmodifisering.

Det samme kan inter
nasjonaliseringsprosessen vi
opplever for tiden. Den fratar

enes om en ordning. Uenig
heten om merking av genmat
er hovedårsaken til det.
Dersom man finner en løsning
vil reglene også gjelde i
Norge, gjennom EØS-avtalen.

—— Det er større usikkerhet
enn noen gang om det blir
felles regler i EU. I høst starter
en forliksprosess, og i løpet av
1996 eller -97 blir det klart om

norske myndigheter endel av
styringsmulighetcne, sier han.

Utkonkurrert?
Utviklingen kan løpe fra

oss. Genmodifisert mat er en
del av verdens framtid, sa
Knut Altmann i Norske
fiskeoppdretteres forening.
Altmanns holdning er imid
lertid ikke representativ for
fiskeoppdretterne, og han
brukte innlegget til å kritisere
foreningen.

— Genmodifisering er tabu
i næringa. Det er ikke
samtaleemne i det hele tatt.
Med dagens store usikkerhe
på området er det forståelig at
man er restriktiv til bruk. Men
jeg frykter at næringa vil
miste sin solide produksjon
dersom konkurrerende land
frambringer en levedyktig
genmodifisert laks, sa
Altmann.

partene blir enige. Hvis ikke
må hele prosessen starte forfra
igjen, opplyste Wilsher.

I påvente av EU
forordningen har Statens
næringsmiddeltilsyn begynt
jobbe med en merkeordning
for genmodifisert mat i
Norge.

Miljømerking av
elektrisitet er blitt en
braksuksess i Sverige.
Nå har landets største
el-leverandør bøyd av
og ber om å få miljø-
merket sin elektrisi
tet. Atomkraften kan
bli priset ut av mark
edet, tror Natur
skyddsforeningen.
J&M Bulletin

Audun Garberg

Da el-markedet i Sverige ble
liberalisert første januar i ar
åpnet det for at lbrhrukerne
selv kan velge leveranclor.
Naturskyddsforeningen har
dertbr begynt a merke elektri
siteten fra leverandorer som
oppi’ller bestemte miljøkrav.

Gigant bøyer seg
Nå har giganten Vattenfall
bedt om å få miljømerket
deler av sin elektrisitet. Vat
tenhll leverer halvparten av
elektrisiteten i Sverige, rundt
70 TWh. Selskapet har store
eierandeler i atomkraften, og
har derfor vært svært negativt
nnstilt til miljømerking. Men

.tter press fra flere store
kunder, blant annet Statens
Jårnvågar, har selskapet bøyd
av. Trolig vil Vattenkraft få.
miljomerket rundt 30 prosent
av sin produksjon.

Til nå har et halvt dusin
mellomstore el-leverandører
1tt miljornerket sin pro
duksjon. Leverandørene søker
Naturskyddsforeningen om å
få godkjent sine kraftverk.
Selskapene får miljømerket så.
mye elektrisitet som de klarer
å levere fra vindkraft eller
allerede utbygd vannkraft.
Kraftverk som bruker bio
brensel vil også bli akseptert
sa snart de klarer å. få. et
system for å føre den nær
ingsrike asken tilbake til
jorda. Tomas Kårberger,

styremedlem i Naturskydds
foreningen, regner med at det
vil skje i løpet av et par
måneder. Selskapene må
akseptere at en revisor
godkjent av Naturskydds
foreningen i ettertid kontrol
lerer at strømmen som er
levert opp1’ller kravene.

Presser atomkraften
Blant dem som kjøper
miljomerket elektrisitet er
Sveriges største meierikon
sern, Arla, noe de reklamerer
med på aHe sine melke
kartonger. Naturskyddsforen
ingen har ikke tall på hvor
mange forbrukere som har
krevd miljomerket elektrisitet.
Men et 20-talls kommuner har
meldt sin interesse og en
juridisk vurdering er na satt
igang for å. vurdere om

Miljømerking av strøm
kan bli aktuelt også i
Norge, sier
energikonsulent Tore
Brænd i Norges
Naturvernforbund.

— Norge er i en annen
situasjon enn Sverige. Til nå
har all vår elektrisitet blitt
produsert av vaimkraft, men
dersom det blir bygget gass-
kraftverk og energien selges i
Norge vil vi ha sterke motiver
for å innføre en merkeordning
ogsä på det norske markedet,
sier Tore Brænd.

Men gasskraft er ikke det
eneste som kan få Natur
vernforbundet til å. kopiere
svenskenes suksess: En ny

offentlige bedrifter og iristi
tusjoner kan kreve miljø-
merket strøm.

— Vi regner med å oppnå
en liten, men viktig pris-
forskjell mellom kjernekraft
samt fossilt produsert elek
trisitet på. den ene siden og
fornybare energikilder på den
andre siden. Det kan fram
skynde nedleggingen av atom
kraft og forurensende energi-
kilder. Særlig for kjerne-
kraften som er økonomisk
presset vil effekten være kra1
tig med en mindre prisforskjell
enn folk tror, sier Kårberger.

Hvor stor tror du
prisjorskjc’llen kan bli?

— Den kan bli så mye som
helst, men jeg håper vi klarer
to til fem øre per KWh. Det vil
få. stor betydning for
kj ernekraften.

epoke med vasskraftutbyg
ging eller lengre perioder med
nettoimport av kraft kan også
gjøre merking aktuelt.

— Er det ikke enfiire/ör at
Svenskene kjøper norsk vann-
kraft som de kan selge mil/i.’
merket og sender atomkrajten
til oss?

— Jo, det er en fire. Vi
ønsker ikke å hjelpe svensk
atomindustri til å. overleve ved
å kjøpe strøm svenskene ikke
vil ha. Derfor er dette et
argument for å innføre merk-
ing av strøm også. i Norge. Det
er likevel ikke galt å. utveksle
vannkraft mot atom- og kull-
kraft fordi dette kan redusere
de totale utslippene. På lengre

Omstridt
Miljømerkingen har vært
omstridt innad i Naturskydds
foreningen. Elvevernerne har
fryktet økt press for å bygge ut
de siste vassdragene i landet.
Men på. sommerens riks
ståmne, Naturskyddsforen
ingens landsmøte, ble det
enighet om å utvide ordningen
og
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Bilen er ikke lenger et
statussymbol for
svenske ungdommer.
Færre kjører opp og
ungdommene tar
avstand fra sine
foreldres vanebilisme,
viser en svensk
undersøkelse.
N&M Bulletin
Audun Garberg

32 ungdommer fra Göteborg
og Kungsbacka er blitt inter
vjuet om sitt syn på kollektiv-
transport og bil. Undersøk
elsen er gjort av Håkan André
asson og Annika Sjöberg fra
etnologisk institutt ved Göte
borgs universitet. De har også
gått gjennom tidligere under
søkelser og statistikk og
kommet til at dagens svenske
ungdommer har helt andre
reisevaner enn sine foreldre.
De er positivt innstilt til
kollektivtrafikk og synes bilen
er et dyrt framkomstmiddel.

Ungdommene ser på bilen
som et nytteredskap — det å
eie en bil er ikke i seg selv et
uttrykk ibr velferd. Flere av
dem mener bilen først og
fremst må brukes til spesielle
gjøremål og være et supple
ment til kollektivtrafikken.
Derfor vil dagens ungdom
sannsynligvis også i fremtiden
være mer fleksible enn sine
foreldre i valget mellom bil og
kollektivtransport.

Mange• ser en sammenheng
mellom frihet og det å reise

kollektivt. Til forskjell fra
bilen gir del økt framkomme
lighet i en by.

— Det er jo slitsomt å ha
bil hvis man bor sentralt. Sà
det er nok mange som fort
setter å reise kollektivt, tror
jeg. Kanskje de ikke har råd til
å ta førerkort, sier Maja, en av
deltakerne i undersøkelsen.

Færre tar førerkortet
Andréasson og Sjöberg som
står bak undersøkelsen, er
begge født på 50-tallet og tok
førerkort på 70-tallet. De
minnes hvordan deres gene
rasjon med sparepenger og
stolte fra foreldrene fikk
mulighet til å prøvekjøre i
orange Volvoer, modell 142,
merket med «övingsköring».
Når Icoriproven og oppkjør
ingen var vel overstått og
forerkortei kvittert ut, hadde
dc gjennomført en viktig
markering av det å bli voksen.

Å la «lappen» og å legge av
sparepenger til egen bil, er
ikke like viktig for dagens
ungdomsgenerasjon. Blant
ungdommer i alderen 18 til 24
år har andelen som tar
forerkortet sunket kraftig.
Antallet i denne gruppen med
førerkort og tilgang til bil i
husholdningen sank i peri
oden 1984/85 til 1994 fra 73
til 58 prosent blant menn og
fra 57 til 46 prosent blant
kvinner.

En årsak er at bilbruk er
dyrt. En annen er miljø. Miljø
er sammen med muligheten
for å få arbeid de spørsmålene
svenske ungdommer mener er

vårdsverk i en plan for fram-
tidens avfallshindtering. Plan
en ble nylig overlevert til
regjeringen, melder avisen
Dagens Nyheter.

Med en kombinasjon av
informasjon, råd og strengere
regler vil man fli fart på
marsjen mot kretsløpsam
funnet. Regjeringens og riks

viktigst. Men flertallet har
ingen tro på at de kan påvirke
miljoarbeidet gjennom det
politiske systemet. De er mer
opptatt av å begrense sitt eget
bidrag til problemene.

vokst opp med bil
97 prosent av alle barne
familier i Sverige har tilgang
til bil. Ungdommene i under
søkelsen har vokst opp i hjem
med bil. De har blitt kjørt på
hytteturer og til fotballtrening.
Men fra starten av videre
gående skole fikk de nær
kjennskap til kollektivtrans

Norske ungdommer er langt
mer fleksible enn de eldre i
sitt valg mellom privatbil og
kollektivtransport. De unge
tar det transportmkldelct
som passer best.
I en meningsmaling Feedback
Research har gjort for Oslo
Sporveier svarer 42 prosent av
de spurte at de foretrekker å
reise med bil, men benytter
kollektivtransport nr det er
nødvendig. 32 prosent sier de
foretrekker kollektivtransport,
men bruker bil når det er
nødvendig. 26 prosent
drøyt en Ijerdedel av utvalget
— svarer at det ikke spiller
noen rolle hvordan de reiser,
de benytter det alternativet
som passer best.

For N&M Bulletin har

dagens tidligere mål for av
fallsarbeidet er ikke nådd, og
ifølge naturvårdsverket trengs
det mi bedre styringsmidler.

Blant tiltakene som foreslås
er tbrbud mot å sende orga
nisk avfall som matrester og
hageavfiill på fyllingene. Det
kan også innføres en ny skatt
som gjør det mindre lonnsomt

porten. Mange av dem bruker
buss, trikk eller bane for å
komme seg til og fra skolen.
De tar kraftig avstand fra
foreldrenes hyppige bilbruk
og mener foreldrene er late og
har for dårlig kunnskap om
kollektivtransporten. Selv om
ungdommene er svært posi
tive til å reise kollektivt, har
de ett ankepunkt: Billettprisen
er for høy!

Undersøkelsen er laget på
oppdrag fra Göteborgs trafik
niimnd og Göteborgsregi
onens Lokaltrafik.

Feedhack Research delt tal
lene etter aldersgrupper. Res
ultatet viser at den yngste
aldersgruppen skiller seg klart
fra de andre ved at den er mer
pragmatisk i valg av trans
portmiddel. Hele 34 prosent
av de spurte i alderen 15 til 25
år sier de benytter det trans
portalternativ som passer best.
For de andre gruppene vari
erer dette tallet fra 21 til 26
prosent.

Men bilen har fortsatt en
høy stjerne blant ungdom
mene. Hele 40 prosent sier at
de foretrekker å reise med bil,
mens bare 26 prosent fore
trekker kollektivtransport.

Et utvalg på 1182 personer
over 14 år har blitt spurt i
undersøkelsen.

å tomme søppel på fyllinga
enn å gjenvinne det.

Svenskene har regnet ut at
deres kommunale søppel
plasser hvert år tilfores en
rekke tungmetaller, som etter
hvert lekker ut i miljøet. Det
er blant annet 1 800 tonn bly,
30 tonn kadmium, tre tonii
kvikksølv og 120 tonn arse
nikk. I tillegg kommer tungt
nedbrytbare organiske miljø-
gifter, blant annet PCB.

Bil er ikke status
Spør oss
om ENØK

T1[:51 886700

HADELAND OG RINGERIKE
AVFALLSSELSKAP AS

BERGERMOEN - 3520 JEVNAKER
TIf. 61 31 03 20

Tar det som
passer best

c

Frihet uten bil

Vestfold

— leverandør av ren energi

Gratis råd og veiledningpå
energi- og miøsektoren

-fra ditt
i TeIemark,..,

r:eter Enøk
Miljø

Lstorgt. 161, 3915 Porsgrunn - Tif. 35 54

Store svenske søppeiplaner
Det svenske søppelberget
skal halveres innen år
2000. Sortering av alt
avfall blir obligatorisk,
søppel som kjøres på
fyllinga blir belagt med
skatt og mer avfall skal
gå til forbrenning.

Det foreslår Sveriges natur-

Abonnement:
Telefon 67 11 91 00
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Håndbok
om vei
og miljø
— Nå blir det forhåpentlig
litt vanskeligere å over-
kjøre miljointeressene,
sier Trvgve Solheim ved
Transportøkonomisk
institutt (Tøi), og viser til
den splitter nye Miljø
håndboka.

N&M Bulletin
Sir! Letine Nilsen

Oppslagsverket skal gi vei-
myndighetene, lokale politik
ere, planleggere og inter
esseorgan i sasj oner større
kunnskap om miljøtiltak mot
veitrafikken. Det samler og
systematiserer forsknings
resultater om miljøproblemer
knyttet til veitrafikk, og
presenterer en rekke tiltak for
å redusere eller firehygge
problemene.

Enestående
Så langt vi kjenner til er det

ikke laget noen tilsvarende
oversikt andre steder i verden,
sier Solheim. 1Jan er en av
bokas tre forihttere, og har
vært med på samle infor
masjon fra en lang rekke
forskjellige fagmiljoer.

— Vi håper at boka skal
gjøre det lettere å formulere
miljøkrav, blant annet fra dem
som ikke har så mye makt, sier
Solheim. Han er fornøyd med
at boka har truffi.t det siste
årets sentrale diskusjoner på
området trafikk og miljø:
— Piggdekk, veiprising og de
store veiprosjektene har vært
kraftig debattert det siste året.
Alle tre temaene er behandlet i
boka — i tillegg til en rekke
andre.

Boka som er ferdig nå er
bare første del i oppslags
verket. Del lI skal etter planen
komme i 1998 og komplettere
oversikten. Innen (len tid
håper Tøi pa tilbakemeldinger
fra brukerne av del I av
Miljøhandboka.

Fem ulver kan ha fatt
valpekull i Sverige i ar. Ulf
Weinberg ved det svenske
Naturvardsverket venter na pa
sporsno for å fa sikre opplys—
finger om det som kan være

Danmark vurderer å
slutte seg til «Svanen»,
den nordiske miljømerkin
gen. Årsaken er at arbei
det med EUs merke «Den
blå blomst» går for tregt.

N&M Bulletin
Audun Qarberg

Det er aktuelt å tilsiutte seg
Svanen i en periode hvor EUs
miljømerking ikke fungerer
etter hensikten. Diskusjonen
om kriteriene for merking i
EU gar for tregt. Vi ønsker
miljømerking på det danske
markedet og Svanen har vist
seg å fungere, sier John Nord-
bo i Miljøstyrelsen. Han
understreker at det beste vil
være et felles merke lbr hele
EU, og at Danmark vil lbrt

en kraftig tilvekst i den skan
dinaviske ulvestammen.

—— l:i,rst nar det blir snø kan
vi med sikkerhet uttale oss om
hvor mange hvalper som er
hdt, sier han til bladet Jakt—
marker&Fiskevatten.

Stammen i et
brytningspunkt
Selv om det er tiere ulvetisper
med løpetid i Sverige enn pa
mange ar er det ikke sikkert at
de har blitt drektige. I følge
Weinberg befinner ulvestam
men seg i et brytningspunkt.

sette arbeidet med «Den blå
blomst».

Arbeidsmiljo
Dersom Danmark slutter seg
til Svanen vil landet jobbe for
sterkere krav til godt arheids
miljø.

—- - Vi har et sterkt ønske om
at arheidsmiljø skal bli behan
dlet bedre enn i dag. Vi synes
ikke at en vare er miljøvennhg
hvis den produseres under
dårlige arbeidsforhold, sier
Nordho. Svanen stiller bare
krav om at arbeidsforholdene
ikke skal være dårligere enn
hos andre produsenter.

Danmark har også jobbet
tbr å th FU til å stille arbeids—
mi1økrav i sin merkeord
ning. Dagens krav er svake og

Den kan like gjerne ga opp
som ned og arets reproduk
sjon kan få avgjørende
betydning fir hvordan
stammen kommer til å utvikle
seg. Ulven parrer seg i
februar-mars og går drektig i
et par maneder. Kullene
inneholder vanligvis mellom
en og atte valper.

I var ble den svenske ulve
stammen anslatt til a besta av
30-40 dyr. I Norge oppgir
Direktoratet for naturforvalt
ning at det finnes mindre enn
ti ulver.

Nordbo tror de i framtiden kan
bli fjernet helt for å unngå
videre diskusjon om saken.

Ikke luksusprodukter
Svanen har vært kritisert fordi
alle typer produkter kan bli
miljømerket. Danmark ønsker
i lbrste rekke å merke produk
ter som selges i store mengder
og hvor det er mulig å oppn
stor miljøforbedring, foi
eksempel hvitevarer og
dagligvarer. Derfor er det
foreløpig ikke aktuelt å bruke
ressurser på å merke luksus
produkter.

Avgjørelsen om Danmark
skal slutte seg til Svanen vil
sannsynligvis bli tatt i løpet av
september.

Utbygging av landbruks
veier representerer ofte store
naturinngrep, og må få en
grundig saksbehandling. men
er Knut Simensen i Direk
toratet for naturforvaltning.

For et år siden bestemte
Stortinget at veiutbygginger
skulle behandles etter plan- og
bygningsloven. Men lbrskrift
er fra kommunal- og arbeids

Colombia har lykkes i
ampen mot jorderosjon

i et av landets mest ut
satte områder, ifølge det
statlige tyske bistancls
organet GTZ.

2.600 meter over havet, i
området rundt elven Checua,
har eksperter fra Colombia og
Tyskland tatt i bruk en ny
metode i arbeidet for å minke
jorderosjonen.

Nøkkelordet er å inkludere
lokalbefolkningen for å be
slcytte og gjenopprette jords
monnet.

Ekspertene fra begge land
ene går inn lbr såkalt mmi
mumsdyrking, et system der
en ikke pløyer, og som har gitt
svært gode resultater.

Metoden går ut på at jorden

departementet legger opp til at
landbruksveier skal unntas.
Isteden skal de godkjennes av
kommunens skogsjef

— En vurdering etter plan-
og bygningsloven innebærer
en langt mer apen og demo
kratisk prosess — med hørin
ger og det hele. Hvis land
bruksveiene får unntak, ligger
avgjørelsen hos jord- eller
skogbruksadministrasj onen.
Alle andre naturinngrep
vurderes etter plan- og byg
ningsloven. Det bor ogsa land
bruksveier, sier Simensen.

Simensen suppleres av DN
kollega Terje Karterud som
sier at landbruksveier ofte star
i konflikt med miljø- og
fri I ufts li vsi nte resser. 1 lan
mener det hele blir ekstra
merkelig nar for eksempel
turstier ikke er unntatt fra de
nye forskriftene.

Både inngrep og kon
flikter er vanligvis langt større
ved bygging av landbruks

alltid er dekket av planter, og
at poteter, mais eller andre
vekster blir dyrket i stubbene
av korn.

I siste utgave av magasinet
Akzente, som utgis av GTZ,
gjengis erfaringene til bonden
Misael Fresneda. Ilan er en av
et hundretalls bønder som har
fulgt forslaget fra ekspertene
og sådd erter på den tradi
sjonelle måten på det ene av
jordene sine. På det andre har
han gjort det på den nye måten
og sadd i byggstubb.

På det siste jordet vokste
ertene raskere, ble mer rohu
ste og hadde samme størrelse.
Bonden slipper å leie traktor
for a pløye jorda, og deler av
den fruktbare jorda blir ikke
skylt vekk av regnet.

(IPS)

veier enn ved opparbeiding av
stier og løyper, mener han.

I tillegg til landbruksveier
er blant annet jernbanetraseer,
kraftlinjer. moloer og oflnt
lige veier unntatt fra loven.

— De fleste av unntakene
er prosjekter som vanligvis
utføres av offtmtlige myndig
heter. Men landbruksveiene er
det som oftest private som står
bak. l3yggevirksomheten er
utstrakt, poengterer Karterud.

DN har i en hørings
uttalelse til Kommunal- og
arbeidsdepartementet bedt om
at landbruks eiene ikke får
unntak fra behandling
gjennom plan- og byg
ningslovens system.

Sagt og skrevet
økologi
«Nei, men vi kan ikke
forsvare støtte til økologisk
produksjon når de økolog
iske produktene ikke mark
edsfores som økologiske
produkter.»
Departementsråd Per Har
ald Grue i Landbruksdepar
tementet til Aftenposten

—Allefår
«Alle får kraft, selv om
prisen er høyere enn før. Det
er vanskelig å gå inn for en
senkning av vannforingen
for at noen skal kunne
produsere mer kraft og tjene
mer penger.»
Vassdragsdirekter Erling
Diesen til NTB.

«God
samvittighet»
«Vi har god sam ittighei. og
del finnes mange eksempler
på at miljøet har vunnet når
Sp har latt innflytelse.»
Kommiinulrud Nils Arild
Johnsen (.S») i Bergen til
avisen Sentrum.

Caiiis lupus
løper
Fem svenske
ulvetisper har hatt
løpetid i år. Det kan
bety en kraftig økn
ing av den svenske
ulvestammen.
N&M Bulletin

Slapp vurdering
av landbruksveier

iens P Toldnæs

Utbygging av land
bruksveier må vurder
es grundigere, mener
Direktoratet for flat
urforvaltning (DN).
Nye forskrifter krever
mer omfattende be
handling av turstier
enn landbruksveier,
selv om sistnevnte
ofte fører til langt
større naturinngrep.

N&M Bulletin
(_,iri Lehne Nilsen)

Danmark med på
miljonierking?

Vinner kampen.
mot erosjon ni

, ISUSKERUD FYLKESKOMMUNE

- stoffer Norges Naturvernforbund

Mitsubishi Motors Co
MMC Norge AS ... el selskap Motor Groppen
Postbok, 43 Risløkko, 0516 Oslo
Kontor: østre Aker vei 62
Telefon: 2265 1420
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Det mener Agnethe Dahi og
Liv Astrid Sverdrup. De har
laget rapporten «Hvordan
påvirke innenfor nar man star
utenlbr?».

— Store deler av norsk
miljopolitikk foreslås og ved-
tas innen EU—systemet uten at
Norge får delta, sier Agnethe
DahI. Hun påpeker at riktig
nok kan Norge si nei til å
innlemme nye EU-direktiver i
LOS-avtalen, men vetoretten

har hittil ikke blitt brukt, og vil
neppe bli det i utstrakt grad.

Miljøforvaltningen
utnytter de formelle
mulighetene til å påvirke
miljøpolitikken. Men langt
viktigere er kanskje de
uformelle kanalene. Både
kommuner. næringsli miljø
organisasjoner og myn
dighetene kan og bor utnytte
dem bedre. mener Sverdrup
og Dahl.

De har snakket med repre
sentanter fra de forskjellige
gruppene, og sier at dersom
norske aktorer skal påvirke,
ma de blant annet bli ilinkere
til å følge med i EUs lovgivn
ingsarbmd fra begynnelsen.
Samtidig har de avdekket at
de fleste ikke-statlige aktørene
har problemer med å få tak i
god informasjon på et tidlig
tidspunkt. Derfor oppfordrer
de myndighetene til å
informere bedre om LU og
EØS-saker.

t1E Felleskjøpet

Liten interesse

Rapporten ble nylig presentert
på en pressekonfiranse. og
representanter fra miljøbev
egelsen som var tilstede bifalt
forslaget. Samtidig uttrykte de
stor frustrasjon over tilgangen
på informasjon.

Magnar Odelien fra
Milj overndepartementet, deri
mot, sa han var overrasket
over at så fli fra organisasjons
miljøet ber om informasjon
om EU-saker.

— Hvorfor tror du vi sluttet
å ringe? repliserte Frederic
Flauge i Bellona. —— Det er
ingen vits i i ansette en jurist i
Norge for å krangle med
Miijoverndepartementet om
offentlighetsiovens paragraf
5a [bestemmelser om unntak
fra oflèntliggjøring]. Da er det
bedre å ansette en jurist i
l3russel.

Trenger penger
I sin undersøkelse skriver

Hvordan påvirker norske
aktører EU5 miljøpolitikk?
Dette sier Agnethe Dahi
og Liv Astrid Sverdrup om
gruppene som er under
søkt:

Miljomyndighetene deltar i
Kommisjonens ekspertgrupper
og er i kontakt med Kommi
sjonen mens direktiver utform
es. De har også et uformelt
kontaktnett som fungerer godt,
men systemet er sårbart fordi
det er bàsert p ffi personer.
Interessen for å påvirke EUs
miljøpolitikk er redusert etter
folkeavstemningen i 1994.
Miljovernorganisasjonenes
deltakelse varierer. Bellona er
den eneste med eget kontor i
Brussel, og arbeider direkte
overfor Kommisjonen og
Europaparlarnentet. Naturvern
ibrbundet arbeider først og

DahI og Sverdrup at mangel
på penger er hovedårsaken til
at norske aktorer ikke går mer
aktivt inn for å påvirke EUs
miljøpolitikk. De mener
myndighetene bor opprette
økonomiske støtteordninger
for grupper som vil til l3russel
for a pavirke.

Det gis jo støtte til ikke-
statlige aktorer som vil
påvirke det nasjonale politiske
systemet. Ekstra støtte for å
påvirke EU kan stimulere til
mer aktiv norsk deltakelse p
europeisk nivå, mener de to.

I rapporten opplbrdrer de
ellers de ikke-statlige aktørene
til å delta i europeiske para
plyorganisasjoner og bransje
organisasjoner som jobber
med å påvirke LU-systemet.
De mener det er lurt å
konsentrere seg om utvalgte
saksområder, og tror ulike
norske grupper kan nå lenger
ved å samordne arbeidet sitt.

fremst gjennom Friends of the
Earth i Brussel. Natur og
Ungdom, World Wide Fund o
Greenpeace konsentrerer sitt
arbeid i Norge.
Kommunene er representert
ved Kommunenes Sentral
forbund (KS) i Brussel. I
tillegg har Stavanger-regionen
etablert seg der. Men de har
arbeidet lite med å påvirke EUs
miljøpolitikk, på tross av at
kommunene ofte må rette seg
etter EUs miljødirektiver for
eksempel innen avfall, avlop
og vannkvalitet.
Næringslivet arbeider i liten
grad for å påvirke EUs over-
ordnede miljopolitikk. De har
representanter i Brussel, hov
edsakelig for a holde seg
informert om utviklingen i EL,
og synliggjøre egne syns
punkter på konkrete direktiver
som berører norsk næringsliv.

Norge har en klar
interesse av å bremse
EUs miljøpolitikk på
energifronten. Det
innrømmer Miljøvern
departementet.

— Norge har både offensive
og defensive interesser i
forhold til EUs miljøpolitikk.
Innen energipolitikken er vi
endel defensive interesser, det
er ikke tvil om det, sa Magnar
ødelien på pressekonferansen

Uvor EU-rapporten ble lansert.

— Bra vi ikke ble med
— Et viktig standpunkt.
kommenterte Frederic 1-lauge
i Bellona. — Kanskje det var
bra Norge ikke ble med i EU,
så blir det mulig for de andre a
få vedtatt C02-kutt.

Studien til Dahl og
Sverdrup har ikke sett på det
miljømessige innholdet i EU
arbeidet til norske aktører, og
de ser ikke bort fra at
arbeidsformene de skisserer
kan brukes til å bremse EUs
miljopolitikk.

— Derlhr er det viktig med
bred deltakelse fra Norge,
påpekte Agnethe Dahl.

Frode Ronning fra Natur og
Ungdom ba om at arbeidet i
EU ikke måtte bli framstilt
som en rundebordskonferanse
der man blir enige om de beste
forslagene.

—— I EU er det ikke hvor
godt forslaget ditt, er, men
hvor ressurssterk du er som
avgjør om du får gjennomsiag,
sa Rønning.

Fem nye EU-direktiver

skal redusere luftforu

rensningen i EU med to
tredeler innen 2010.

I sommer ble direktivene med
krav til nye biler, og krav til
drivstoffit vedtatt av Kommi
sjonen. Neste ar følger ytter
ligere tre direktiver, blant
annet med nye regler for tunge
kjøretoyer. skriver miljøkom
missær i EU, Ritt Bjerregaard
i kommisjonens blad Europa.

Fraår2OlO
— Byboerne kan ikke tvinges
på landet nar de vil puste inn
ren luft, skriver Bj erregaard.

Det er Bjerregaards miljø
direktorat som sammen med
industrikommisoratet og
energikommisoratet som står

bak det såkalte Autooil

Programme. Fra år 2010 skal
alle nye biler leve opp til
programmets normer. Bly
bensin blir forbudt i hele EU
fra år 2000.

Ikke tilstrekkelig
Bjerregaard innrømmer like
vel at dette ene programmet
ikke er nok til a sikre frisk luft
i Europas storbyer.

— I-ler må de lokale
myndigheter finne alternative
løsninger som kan lokke eller
tvinge igjennom andre trans
portvaner, skriver hun. Vei
prising og regelrett forbud
mot bilkjoring blir nevnt som
muligheter. Bjerregaard fram-
holder likevel først og fremst
en utbygging av offentlige
transportmidler som løs
ningen på storbyenes luft
forurensningsproblemer.

Påvirker ikke EUs
iniljøpolitikk
En stor del av norsk
miljøpolitikk utformes
i EU. Men norske
miljøorganisasjoner
næringsliv, kommuner
og myndigheter
benytter seg ikke av
de mulighetene som
finnes for å påvirke
miljøpolitikken.
N&M Bulletin

Norge vil
brenise EU

Stri Lehne Nilsen

Nye EU-regler
skal rense lufta

> n.s. $tran Brwnberi

Hvem påvirker hvor?

LOFOTEN AVFAUSSELSKAP
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Total leverandør av
såvarer til et miljø-
bevisst landbruk

239O Moetv . tif. 62368211
l700Sarpsborg-ttf.69142411
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Nedre Eiker
Energi

HELLIK TEIGEN
Jern og metallforretning

AIs

GLT Avfall
PB 113

3834 HUNNDALEN
Tif: 61 13 2233 Faks: 61132245

Gjenvinning av
bilvrak, hvitevarei’

datautstyr og alle andre

typer stål og metallei’

Hellik Teigen AS
Postboks 2, Loesmoveien i

3301 Hokksund
Tif: 32 75 36 22 • Fax: 32 75 44 84
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INNLEGG
Geir Kc7ien, leder av
Naturvernforbundet i Aust
Agder

Avisene er for tiden flulle av
bilder av nedtappede vann
magasiner og nyheter om
høyere strømpriser. Betyr
dette at Norge på vei inn i en
kraftkrise der nye vannkraft
utbygginger og gasskraft er
løsningen, eller er vi inne i en
krise som skyldes grådighet
og manglende evne til å
tilpasse seg naturlige sving
finger?

Lite nedbør og
høyt forbruk
Vinteren 1996 var rekordkald
og rekordtorr. Vi nordmenn er
ikke kjent tbr å spare på ener
gien, og i løpet av vinteren og
våren fyrte vi med strøm som
aldri for. Dette har gitt seg
utslag i sterk nedtapping av de
store magasinene. i seg selv
gir ikke dette noen krise fordi

vi har bygd opp stor reserve-
kapasitet i flerårsmagasiner.
Disse svære magasinene ble
bygget for å sikre kraftfor
syningen i tørre år. Blasjø
magasinet og Vatnedalsvatn er
eksempler pa store damanlegg
som i sommer har unormalt
lav vannstand.

Kraftbransjens
gambling slo feil
Til tross for at ‘.interen 1996
var både usedvanlig lang, kald
og tørr har Norge faktisk
eksportert store mengder kraft
i løpet av første kvartal. I
følge tall fra Statistisk
Sentralbyrå eksporterte vi 30
prosent mere kraft i denne
perioden enn på samme tid i
fjor. Eksporten var pa hele 2,6
Twh i en periode som altså var
en av de torreste og kaldeste i
manns minne. Nå importerte
vi også mye kraft i denne
perioden. Norske vasskraft
verk kan raskt senke eller øke
produksjonen, og dette gir

gode priser på det europeiske
markedet. Allikevel ble vår
nettoeksport på hele 1,1 TWh
i periode der vi ogsa selv
hadde et rekordforbruk. Vi
tæret dermed kraftig pa våre
reserver. Store ncdbørs
mengder i løpet av våren
kunne ha reddet situasjonen
og skjult for allmennheten at
kraftbransjen gambler med
kraftreservene våre. Men
naturen spilte ikke pa lag med
spekulantene denne gangen.

Gir vettiøs gambling
gasskraft?
Regjeringen Gro Harlem
l3rundtland har gatt i bresjen
lhr storstilte eksportavtaler til
utlandet. Statsbedriftene Stat-
nett og Statkraft, samt
Nærings- og energideparte
mentet (NOE) har registrert
det hele. Utbygginger som i
utgangspunktet skulle sikre
norsk energiforsyning kan nå
brukes til krafteksport. De
fleste nordmenn har akseptert
store naturinngrep tbr å sikre
landets krafiforsyning, men
det spørs om ikke flertallet
hadde sagt nei om de hadde
visst at utbyggingene de siste
tiårene først og fremst har blitt
gjort utifra fortjenestemotiv.

Naturvernforbundet i Aust-
Agder frykter at resultatet av
den nedbørsfattige vinteren
blir fornyet press for å bygge
ut nye vassdrag og tøffere
regulering av allerede utbygde
vassdrag. Nye utbygginger i
dag har lite med norsk

krafiforsyning å gjøre, men
desto mere med kraftsel
skapenes fortjenstemargin å
gjøre. I og med den nye
energiloven har ikke kraft-
selskapene lenger nasjonale
forpliktelser. 1)erlbr bor det
også være slutt på den tiden da
kraftselkapene fikk bygge ut
når de ønsket det. Dette må
gjelde den foreslåtte utbyg
gingen i øvre Otta og for
gasskafiverk på Vestlandet.

Statlig styring
er nødvendig
Norge har bygd ut over 2/3 av
vassdragsresursser. Vi har
ofret mange vassdrag for
sikre den nasjonale kraft
forsyningen. I dag har Norge
verdens fri este kraftmarked og
vi er i den situasjonen at
Norge har blitt storeksportør
av kraft. Gamle trauste
kraftselskap har blitt energi
spekulanter, som desverre er
langt grådigere enn det som
godt er. Derfor har vi for tiden
problemer med kraftfor
syningen innenlands. Men
betyr det at vi skal belonne
kraftcowboyenes grådighet
ved å la de bygge ut enda mere
norsk natur?

Nei, det er ikke noe sakelig
behov for nye utbygginger i
Norge. Det vi trenger er en
energiminister som tør stram
me inn rammene til kraft
selskapene.

12. — 15. september:
Konferanse i Kirkenes om
miljøet i Barentsregionen.
Arrangører: NGU, NIF,
NITO, Kola science centre.
16. september: Frivillige
organisasjoner holder møte i
forkant av Miljøbykon
feransen 1996 i Tromsø. Mer
info: Naturvernforbundet i
Tromsø, tlf 7768 9960.
16. — 19. september:
Miljøbykonferansen 1996 —

fra ord til handling. Arrangert
i Tromsø av Miljøverndepar
tementet og Tromsø kom
mune.
20. cpIcinhvr: I Iuftsråd—
enes [ .:ii!>:H:i:. arran
gerer jubileumsseminar i
Asker. Mer info: 6758 9501.
20. 22. september:
«Turning the Tide». Inter—
nasjonal mi Itokon teranse i
Fd inhurgh . Arrangorer: IoE
og A SEAD. Mer info: 01)44
131 554 8877.
24. september: Lær av de
flinkeste. MiljöRapportcn og

Tomorrow arrangerer kon
feransen «Environmental
l3enchmark ing in 1 urope».
World Trade (enter, Stock
holm. r\ler info: 0046 824
3480.
26. — 27. september:
Konferanse: Miljø og ressurs
bruk — Hvilket regnskap
skal vi kreve. Arrangør:
Norsk Naturforvalterforbund,
tlf. 2244 7877.
3. oktober: Forsknings—
dagene ‘96 på Transportoko
nomisk institutt. Mer info:
Kirsten Vaas, l( )l, tif 2257
3800.
8. oktober: Mote om Norsk
Jernhaneplan 1998 2007
hos Vegdirektoratet i Oslo.
Påmelding til Tøl. tlf. 2257
3800.
14. — 18. oktober: Tøl
kurset P96. Transportcukono
in isk institutt. Mer info:
Kirsten Vaas, Tøl, tlf 2257
3800.
15. — 16. oktober:
Iransporidageile ved Høg—

skolen i Molde. Mer info:
5151 6855.
16. — 17. oktober: Offshore
drift og vedlikehold, med bl.a.
miljø som tema, i Bergen.
Arrangør: Norsk Petrole
urnsforening. tlf. 5599 7236.
20. oktober: «Miljø for
livet». NRKs TV-aksjon til
inntekt for rniljo cm.
23. 25. oktober:
Miljøledning konferanse
om sikkerhet, helse, kvalitet
og miljø i Stockholm. Arr
angør: Institute for Inter
national Research AB. Tlf.
0046 823 0210.
23. — 29. oktober: Inter
nasjonal skogskonferanse i
Kuusamo, Finland arrangert
av Taiga Rescue Network.
Mer info.: 00 358 0630 300.
Oktober: Internasjonal fag—
messe for miljorettet utstyr
og teknologiske tjenester,
Lyon. Mer info: Franske
fagmesser, 2242 1860.
4. — 15. november: For
handlinger om biodiversitets

konvensjonen, Buenos Aires.
5. — 6. november: Rense
dager i Grimstad. Fagseminar
om biologisk fosfor/nitro
genfjerning og slambehan
dling. Arrangert av Høy-
skolen i Agder, Grimstad
kommune og NKF. Mer info:
3725 3000.
13. — 17. november: World
Food Summit i Roma. FN-
konferanse om matvare
sikkerhet.
18. — 29. november: For
handlinger om Montreal
protokollen. San Jose, Costa
Rica.
25. — 29. november: For
handlinger om nye miljø-
avtaler i regi av ECE
konvensjonen. Geneve.
2. desember: GRIP forum
‘96: Miljoetïektivitet? Styr
ket konkurranseevne for

SeIvniåI av kratverkene Miljøkalenderen

Leangen v/KBS - Hegstadmoen

i orske virksomheter. Oslo.
Mer info: 2257 3600.
9. 18. desember: lorhand
unger om ny klimaavtale,
Geneve.

Oslo Energi Enøk
Hos oss får du rådgivning
og finansiering til en0k- og miljØtiltak
Tif.: 2243 59 51
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